
Díky Sfumatu mám šťastné a spokojené dítě, říká Mahulena Bočanová

Patronka metodiky Splývavého čtení – Sfumato®, herečka Mahulena Bočanová, se s touto 
originální metodou seznámila před pěti lety. Právě tehdy ji kontaktovala autorka specifické 
metody výuky čtení, PaedDr. Mária Navrátilová, aby pomohla její dceři Márince.
„Metoda  Sfumato  je  pro  všechny.  Žádné  dítě  se  nesmí  diskriminovat,  ne  všem jde  čtení 
klasickou  metodou.  Při  metodě  Sfumato  si  děti  spojují  všechny  smysly,  je  to  čtení  s 
porozuměním,“ uvádí doktorka Navrátilová.

V čem spočívá úspěch metody Sfumato?

Sfumato aneb čtení pro všechny děti spočívá v technice Splývavého čtení, respektive ve velmi 
pomalém čtení,  při  němž se  protahují  jednotlivé  hlásky.  A to  do  té  doby,  než  oko stačí  
rozeznat písmeno další. Nejprve se učí patnáct písmen v přesně daném pořadí: O, S, B, U, A, 
L, M, E, I, P, N, T, K, V, D, přičemž základní řadu tvoří prvních pět písmen. Pak se přidávají 
další, čímž vznikají dvou, tří a čtyř písmenková spojení.
Sfumato je čtení s porozuměním – děti se tedy již od počátku učí písmena nejen číst, ale i 
dokreslovat a sestavovat. Sfumato je tedy založeno na sladění zraku, dechu, hlasu a sluchu, 
čímž  přispívá  k  čtenářské  gramotnosti  dětí.  Díky  této  metodě  čtou  děti  plynule,  bez 
zadrhávaní se a s plným porozuměním. Právě nyní MŠMT v rámci OPVK podpořilo projekt 
"Metodika Sfumato – výchova lektora pro podporu čtenářské gramotnosti", jenž je poprvé 
v celorepublikovém rozsahu financován ESF a státním rozpočtem ČR.

O úspěšnosti této metodiky nás přesvědčila její patronka, herečka Mahulena Bočanová.

Jak jste se stala patronkou metody Sfumato a jak jste se s ní vůbec seznámila?
Jednoho dne, asi před 5 lety, mě oslovila paní Navrátilová, že mi může pomoct. Za pár měsíců 
jsem  se  ji  pak  sama  ozvala,  když  neklapl  další  způsob  jak  Marince  (12)  zjednodušit 
vzdělávání  se.  Paní  učitelka  začala  Marinku doučovat  jednou týdně a pak jsme přešly na 
metodu, že naučila svůj způsob výuky jednu mou kamarádku s pedagogickým vzděláním a ta 
k nám dochází třikrát týdně na dvě hodiny. Marinka čte i píše, baví jí to a škola je pro ni hrou 
a  tohle  speciální  doučování  bere jako za odměnu.  Když  výjimečně odpadne,  je smutná  a 
vyžaduje jiný den náhradu.

Bylo pro Vás jako pro matku těžké sžít se s naprostou jiným typem čtení, než s tím, na  
kterém jsme všichni "odkojeni"?
Ne, mně ta metoda přijde velmi přirozená. Pochopila jsem ji ihned, ale doporučuji, aby své 
děti nedoučovaly maminky, ale jiná osoba – alespoň mně se Mari nechtěla soustředit, chtěla 
se jen mazlit a dělat blbiny, na jaké je s maminkou zvyklá. Slečnu učitelku Terezku bere s 
větším respektem…

Prosazujete  metodu  Splývavého  čtení  ve  svém  okolí,  popřípadě  podařilo  se  Vám 
přesvědčit někoho, aby ji zkusil?
Ano, lidé mi sami volají a žádají o spojení na doktorku Navrátilovou.

Myslíte  si,  že  by  lidé  měli  odhodit  předsudky,  oprostit  se  od  tradice  a  zkusit  tuto 
originální metodu? Proč?
Samozřejmě,  protože  dětem  odbourává  stres  a  dává  jim  pocítit  úspěch...  a  to  je 
pro rodiče největší radost a štěstí, ne? Vidět šťastné dítě.....


